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Laikas Pasakyti 
Neišpasakytus Dalykus

Blaivia akimi ir sveiku protu giliai įžvelkime į Susivienijimo 
dabartinę padėtį. Sukakus 85 metams, galim suvesti įspūdingą 
sąskaitą: turime arti 4 milionų turto, veikia 270 kuopų, iki 
1972 m. galo nuo įsisteigimo dienos būsime išmokėję naudomis 
bei pašalpomis dešimtį milionų dolerių! Broliškumo ir santai
kos dėka, išnyko visi grupiniai vaidai. Savo turtą ir pajėgas 
galim sutelkti prasmingam lietuviškam darbui.

Kita vertus, debito pusėje: matome, kad laikui bėgant, 
giltinė daro pradalgę, amžius veikia ir patvariausius mūsų 
žmones, lyg rudis plieną. Veikėjai pavargsta, sunegaluoja 
ir pagaliau pasitraukia iš mūsų eilių. O jų vieton? Niekas! 
Atsiranda tuštuma. Trisdešimties metų tėkmėje nustojome 100 
kuopų, tarsi bičių aviliai išmirę po speigo. Per tą laikotarpį 
narių skaičius-perpus. O visvien, gimė vaikai ir vaikaičiai 
senųjų lietuvių. Atsimušė į Amerikos krantus 35,000 naujų 
ateivių banga. Lietuvių tautinė mažuma šiame krašte neišnyko. 
Anaiptol! Augo ir tebeauga. O Susivienijimas nariais retėja. 
To reiškinio priežastis? 
kitiems mokslo žmonėms 
raskime išėjimą.

Sveikas protas sako,
savo ląsteles. Lygiai taip pat išsilaiko organizacija, kai j ją 
įstoja nauji nariai ir užima, dėl vienos ar kitos priežasties pa
sitraukusių vietas. Juk, tai elementarinė taisyklė. Sakysi, 
savaime aišku? Taip, savaime aišku, bet, mielieji broliai ir 
sesės, mes nesekame tos taisyklės. Kiek kartų, girdimi, na, 
tegul Susivienijimas išsilaiko dabartiniame stovyje. O niekas

(TĄSA 2 PUSL.)

Palikome tą klausimą sociologams ir 
svarstyti. Ne ieškokime kaltininkų, o

kad kūnas ištveria, kai jis atnaujina

Solistė ELENA ALDONA JURGĖLAITĖ 
svečius linksmins šeiminiame bankete

fžiūr. straipsnį “ Apie dainininkę H Alaskos SLA Seime” 8 pusi.)

Vykstantiems į SLA Seimą 
birželio-June 26-30, Miami Beach, Fla.

Vykstantiems J S. L. A. 57-tąjį Seimą Miami Beach, Florida 
žinotinos svarbios smulkmenos.

Klausiantiems, ar toli Seimo vieta nuo Miami aerodromo iki 
Lietuvių Klubo, 3655 N. W. 34th Street, Miami mieste, reikia 
pasakyti, kad mašina važiuojant ima tik 5 min. Tačiau at skren
dantiems birželio 23-24 d. nėra prasmės klube sustoti, nes klubo 
patalpas tomis dienomis yra išsinuomavę svetimtaučiai saviems 
pobūviams.

Nepatartina ten sustoti nė birželio 25 d., sekmadienį, nes 
yra numatyti kai kurie pasitarimai Di Lido viešbutyje. Sekma
dieniais klube baras veikia nuo 2 vai. p. p., o užkandžiai (po 
$1,50) duodami 5 vai. p. p.

Iš Miami aerodromo į Di Lido viešbutį galima visai patogiai 
ir nebrangiai ($3.00) nuvažiuoti autobusais - vadinamais Red 
Top. ( Kaip juos susirasti galima pasiteirauti pas tarnautojus 
aerodrome.

Atvažiuojantiems mašinomis, kuriais nors šių kelių: Flori
da’s Turnpike, U. S. Highways N-l, N-27, N-41, N-441 ar ir 
Nacional Interstate N-95, reikia važiuoti iki 195 ir pasukti į 
Miami Bead). Pervažiavus įlanką ( Causeway), važiuoti Arthur 
Godfrey iki Indian Creek ir sukti J pietus iki 17th Street ir va
žiuot Lincoln Road, kur ir dairytis Di Lido Hotel. ( Kotely 
mašinas pastatyti galima nemokamai).

Dar kartą primintina, kad Di Lido viešbutyje kambarius 
reikia užsisakyti iš anksto, nes gali laisvų ir nebelikti: Mlamle- 
čiams butų didelis palengvinimas planuoti jei atstovai ir svečiai į 
Seimo Banketą bilietus užsisakytų iš anksto ($8: > asmeniui) 
adresu: J. Alekna, 15108 N. E. 9th Avenue, North Miami, 
Florida. 33152. Tel. 949-1235. _ «
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Šeiminis banketas įvyktu antradienį - Tuesday, 
biržeUo-June 27 d. 7 v. v. Di Lido viešbučio salėje.

Laikas, kaip Ir kitoms pramogoms bei įvykiams bus 
pranešami SLA 5?-tojo Seimo Globėjų - SLA Miami 44 
Kuopos Seimui Ruošti Komiteto. wS

ŠEIMINIŲ PRAMOGŲ

PROGRAMA
57-aais SLA 85 metų sukaktuvinis Seimas prasideda 

Di Lido viešbučio posėdžių salėje, prie Okeano ir Lincoln 
Road, Miami Beach, Florida, birželio-June 26 d.

Delegatai ir svečiai gali registruotis nuo 8:30 v. ryto 
susirinkimų salės vestibiulyje.

Posėdžiai prasideda 10 vai. ryto.
Tą pačią dieną, t. y. birželio-June 26Seimo delegatams 

priimti Ir arčiau susipažinti Miami Lietuvių Piliečių 
Klube, 3655 N. W. 34 Street, Miami, Florida, (klubo tele
fonas! 635-4331), cockull valanda nuo 5 iki 6. Po to 
bendra vakarienė.

Vakarienei dalyvius nuo viešbučio į klubą veš specia
liai pasamdyti autobusai. Pasibaigus vakarienei autobu
sai svečius parveš į viešbutį.
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Miami ir apylinkių įdomesnėms vietovėms apžiūrėti 
skiriama birželio June 28, trečiadienį - Wednesday.
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Neišpasakytus Dalykus 
Laikas Pasakyti

(ATKELTA IŠ 1 PUSL.)
šiame gyvenime nestovi vietoje! Kiek kartų, girdime, tai yra 
"vadų" reikalas. Ne, gerbiamieji, kol Susivienijimas tvarkosi 
fraternal izmo demokratiškumo principais, tai yra visų prieder
mė, pradedant LSA Prezidentu ir baigiant jaunuoliu, organizaci
ja rūpintis ir jai dirbti.

Padėtis rimta: debitas nesiderina su kreditu: už kiekvieną 
naują narį nustojame trijų senųjų. Santykis nepalankus: kas 
savaitę įrašome po 2-3 naujus narius, o per tą laiką kiekvieną 
dieną prarandame vieną antrą narį dėl mirties, apdraudos su
brendimo, apdraudos atsiėmimo ar dėl .suspendavimo.

Visų pirma, kiekviena kuopa galėtų atstatyti suspenduotus 
narius į gerą stovį. Tik reikia juos paraginti mokesčius sumo
kėti. Taip pat, kai subręsta taupomoji apdrauda, ar jau toks di
delis triūsas prikalbinti tą brolį ar sesę išimti naująpolisą, nors 
mažesne suma? Kai narys nori atšaukti savo apdraudą, ar jau 
taip sunku jam įrodyti, kad jis, pasitraukdamas iš narių, sau 
daro piniginius nuostolius, kadangi įdėto pinigo tegali atsiimti 
tik dalį?' Kiek mūsų brolių, sesių turi keletą vaikų ir desėtką 
anūkų. Bet ar jie nariai? Jei mes didžiuojamės Susivienijimo 
broliška dvasia, tai pradėkime nuo tikrų brolių, t. y. nuo savo 
vaikų. Atkirsit, jog jie nemoka lietuviškai ir kad jiems nerūpi 
lietuviški reikalai? Na, kaip jiems gali rūpėti lietuviškumas, 
jei jiems nesudarote progų sueiti su lietuviais, pabendrauti SLA 
kuopos rėmuose? Tik iš bendravimo atsiranda susidomėjimas.

Sąrašuose turime arti 80 organizatorių, o vajuje aktyviai da
lyvauja vos dešimt. Kiekvienas SLA narys gali tapti organizato
rium. Atminkite, kad pirmoje vietoje siūlome fraternalizmą, 
draugišką lietuvišką veiklą demokratinėje santvarkoje. Nesame 
komercinė draudimo bendrovė, siūlome savo broliams finansinę 
apsaugą prieš netikėtumus.

Kiekvienas organizatorius ir būsimas organizatorius gali 
pasimokyti iŠ mūsų veteranų. Mikas Klimas siūlo prospektams 
apdraudos rūšis pagal jų pačių reikalavimus. Reiškia, jis pri
taiko apdraudą prie amžiaus ir padėties. Jonas Aymanas paro
dydavo tikrą lietuvišką ryžtą, jis tris keturis sykius kreipdavosi 
j prospektą, kbl įtikino jį SLA apdrąudų naudingumu. Dr. Stepo
nas Biežis ir jo ponia Ona konkrečiais pavyzdžiais parodo pro
spektui, kaip jis gali įsijungti į pozityvų lietuvišką darbą, tapda
mas nariu. Jadvyga Tumavičienė primena nariams, kad jų vai
kai ir anūkai yra lietuvių kilmės ir turi teisę į SLA naudas. 
Nors užimtas savo nekilnojamų turtų agentūroje, Vytautas Pau
lauskas randa laiko savo klientamspaaiškinti apie SLA apdrau- 
das. Norėdami pagyvinti kuopos veiklą Stanley Molis ir Vytas 
Uznys įrašo naujų energingų vyriukų į savo kuopą. Tai yra tik 
keli pavyzdžiai. Tik reikia apsidairyti ir iškart matysim, ko
kiais budais anksčiau tekdavo įrašyti narius.

Blaiviai žiūrėkime į narių klausimą ir ieškokime gyve
nimiškų būdų sustiprinti Susivienijimą. Laikas tikrai atėjo 
pasakyti neišpasakytą dalyką: Susivienijimo Lietuvių Amerikoje 
ateitis priklausys nuo to, iki kokio laipsnio JŪS prisidėsite prie 
narių įrašymo* DR. A. M. BUDRECKIS
t

SLA Prezidentas Povilas P. Dargis sveikina organizatorius.
Kairėje Jonas Aymanas (mires), dešinėje veiklusis M. Klimas

SLA Kuopose Finansų Sekretorius -
labai svarbus asmuo

.TĄ RYŠKINA SLA PREZIDENTAS P. DARGIS 
PASIKALBĖJIME SU JUO SLA CENTRE

Bene gyviausias ir pastoviausias rūpestis Susivienijime - yra sulaukti 
naują nariu. Tam turim vajus su organizatoriais, tam už darbą nesigai
lima atlyginimo, ypatingesnią pasisekimą atvejais neužmirštama pelny
to jam pagyrimą ir iš anksto žadėtą dovaną.

Tai yra atsvara prieš mažėjimą narią mirtimis. Tačiau ne vien mirtis 
retina organizacijos narią eiles. Nariai ir patys neretai išeina iš organi
zacijos ne tik gyvi bet dar ir nesusenę. O be to, reikia laikyti prarastu 
nariu tokį, kuris atsilieka su mokesčiu mokėjimų ir tampa suspenduotu. 
Tokią atsilikėlią yra nebe mažai Susivienijime, ją esama daugiau negu 
vienas šimtas, o tokie skaičiai, paprastai nebepasislepia nuo Pildomosios 
Tarybos akią.

Čia Prezidentas Dargis savo radariniu pajautimu kelia kuopą f in. 
sekretorią nepaprastai svarbą vaidmenį, jautriai atsiliepiantį, ypač 
dabar, organizacijos narią sudėčiai. Kuopos fin. sekretorius yra beveik 
pats įtakingiausias asmuo, kuris, atydžiai eidamas savo pareigas, gali 
galimai greičiau perspėti atsiliekantį nuo mokėjimą narį, išgelbėti jį 
nuo suspenses, išgelbėti ir pačią organizaciją nuo nario praradimo.

v

Prezidentas pasakoja apie kuopos fin. sekretorią dar ryškiau: “Visa 
sunkiausia našta SLA kuopose gula ant finansų sekretorią. Jiems pa
vedami susirašinėjimai su Centru, jie tvarko piniginį atsiskaitymą su 
SLA iždu, o svarbiausia, jie turi priimti ar surinkti visus narią mokes
čius, besikartojančius kas mėnesį. Nedyvas irtai, kad daugelis finansų 
sekretorią yra ir organizatoriai. Tai pakelia ją vaidmenį kuopose į dar 
aukštesnį ir jautresnį laipsnį. Tokioje padėtyje karts nuo karto Susi
vienijime - vienoje ar kitoje kuopoje - atsiranda rimta krizė,kai finansų 
sekretorius nelauktai miršta, ar sulaukęs vyresnio amžiaus ir nebepa
jėgdamas nuo pareigų atsisako. Su kuopos finansų sekretoriaus prara
dimu pati kuopa atsiduria rimtan pavojun sunykt, arba tuoj ir pakrikt.”

Taip vaizdingai piešė p. Dargis finansų sekretorių nors ir sunkią bet 
gerąją pusę bei atsitinkančią neišvengiamą blogąją pusę, nebepriklau
sančią mūsą valiai iš anksto užbėgti kryzei už akių.

Tai ką gi reiktą daryti, ko griebtis tokiais bėdos atvejais? - buvo 
paklaustas Prezidentas Dargis.

“Reikia daryti tai, kas buvo daroma anksčiau“ - sako prezidentas, ir 
tęsė pasakojimą lyg iš knygos skaitydamas.

“Būdavo, reikia man pačiam šokt į bėdon patekusią kuopą ir ieškot 
naujo sekretoriaus. Tuo keliu esu turėjęs gerą pasekmių Pittsburgh’o 
apylinkėje. Pavyzdžiui, Coat Center, Pa., 95-toj kuopoj, kur finansų 
sekr. P. Dursa atsisakė nuo pareigų del senatvės, o iš kitų narią nebuvo 
nė vieno, kuris imtųsi tą pareigą, turėjau vykti per 30 mylių pats ir ten 
vietoje tirti, ką galima padaryti. Ir nebuvo kitos išeities, kaip dairytis 
pajėgaus finansų sekretoriaus ne iš narią tarpo. Tokį suradau. Tai buvo 
Charles Sarpalius. Žinoma, pirma jį reikėjo įrašyti nariu, tai padaryti 
pavyko, o šiandien suėjo net dešimts metą Sarpaliaus sekretoriavimo 
toj pačioj kuopoj ir tuo galim džiaugtis mes visi trys: Susivienijimas, 
Sarpalius ir aš.

Tą patį reikėjo daryti Alicįuippa, Pa. 247 kuopoje, kai 50 metą sek
retoriavęs P. Plečkaitis staiga pasimirė, šiandien šioje kuopoje sek
retoriauja Amerikoje gimusi lietuvaitė E. Batvlnskaitė.“

Be abejo, dvi kregždės - dar ne pavasaris, tad ir šie du atsitikimai 
neišsėmė turtingosios Prez. Dargio patirties. Jis tęsė toliau:

“Šią vasarą teko lankytis rytinė je PennsyIvanijoje ir Chicagoje tokiais 
pat reikalais. Rytinėje Pennsylvanijoje, o Chicagoje ir bičiulingo 
Martyno Gudelio - buvo surasti reikalingi finansų sekretoriai kuopoms 
ir jos nei pakriko, nei sustingo.

Taip pat ne kada nors kitu laiku, o dabar turėjau vykti į Courtney, Pa.
(PABAIGA 8 PUSL.)
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SLA PILDOMOSIOS TARYBOS SUVAŽIAVIMO ĮVYKUSIO
1972 M. BALANDŽIO 7-9 D.D. SLA CENTRE, NEW YORKE

PROTOKOLAS
Pirmoji sesija

1. Prezidentas P. P. Dargis SLA Pildomosios Tarybos suvažiavimą ir
pirmąją sesiją atidarė 1972 m,, balandžio 7 d., 10 vai. ryto SLA centro 
patalpose New Yorke. . '

2. Prezidentas P. Dargis paprašė sekretorių A. Budreckį atlikti Pild. 
Tarybos narių vardošaukį. Atlikus vardošaukį paaiškėjo, kad visi Pild. 
Tarybos nariai gavo Prezidento Dargio raštiškus kvietimus J suvažiavimą 
ir kad pirmojoje sesijoje dalyvauja šie Pild. Tarybos nariai, kurie sudaro 
kvorumą: Povilas P. Dargis - prezidentas, Aleksandras Chaplikas - 
viceprezidentas, Algirdas Budreckis - sekretorius, Euphrosine Mikužiūtė - 
iždininkė, Steponas Briedis - iždo globėjas, Jozefina Mileriūtė - iždo globėja 
ir dr. Steponas Biežis - daktaras kvotėjas.

3. Pateiktą' Pild. Tarybos suvažiavimo darbotvarkę priėmė Pildomoji 
Taryba tuo supratimu, kad ją bus galima papildyti suvažiavimo metu.

4. Sekretorius A. Budreckis perskaitė praeito Pild. Tarybos suvažiavimo 
priimtus nutarimus, dėl kurių pasisakė Pild. Tarybos nariai.

5. Prezidentas P. P. Dargis pakvietė A. Chaplikąposėdžiui pirmininkauti, 
kad galėtų pats pateikti savo kaip Prezidento pranešimą.

X

PREZIDENTO RAPORTAS

Gerbiamieji SLA Pildomosios Tarybos Nariai:
Pirm negu pradėsime ši suvažiavimą, aš prašyčiau čia susirinkusius 

minutės atsistojimu pagerbti tuos, kurie paskutiniuoju laiku atsiskyrė iš 
mūsų tarpo ir iškeliavo amžinybėn. Pagerbkime a. atminties buvusį SLA 
prezidentą, viceprezidentą, ir dabartinį kontrolės komisijos pirm. Stasį 
Gegužį, Švietimo komisijos narį kun. Miką Valadką, SLA 21 kp. pirm, 
pulk. Vladą Braziui!. Jie ir visi kiti SLA nariai iškeliavo amžinybėn, 
dirbdami Susivienijimo ir mūsų tėvynės gerbūviui. Tegu jie visi ilsisi 
ramybėje."

O dabar išduosiu savo veiklos raportą.
Nuo praeito Pildomosios Tarybos suvažiavimo iki dabar teko atlikti Įvairių 

darbų, kurie yra susiję su mano, kaip prezidento pareigomis, ypatingai daug 
laiko teko paskirti susirašinėjimams, nes daugelis S. L. A.' veikėjų, apskričių 
ir kuopų valdybų pareigūnų, norėdami kuo geriausiai patarnauti savo 
organizacijai ir susidūrę su įvairiomis problemomis, kreipėsi J mane 
laiškais, prašydami patarimų ir atsakymų į jų laiškuose iškeltus klausimus. 
Kadangi daugumoje laiškų buvo paliesti S. L. A. veiklos ir gerovės reikalai, 
todėl su dideliu malonumu į juos atsakiau, nežiūrint to, kad dėl to kartais 
net mažiau miegoti tekdavo.

Kaip jau Tamstoms yra žinoma, aš sau kasdieninę duoną užsidirbu 
eidamas nuolatines pareigas Pittsburgh© apygardos teisme, o visą kitą laiką 
skiriu Susivienijimo veiklai.

Be susirašinėjimų su kuopomis taip pat teko nuolatos rašyti straipsnius 
“Tėvynėje” bei šiaip lietuviškoje spaudoje vajaus ir kitais SLA reikalais. 
Susivienijimui drauginga spauda talpino nemažai palankių straipsnių apie 
mūsų organizaciją, už ką pareiškiu jai didžią padėką.. Sekant lietuvišką 
spaudą pasitaikė užtikti ir netikslumų apie SLA. Tokiais atvejais pasistengiau 
tuojau pat tuos netikslumus atitaisyti. Turiu pastebėti, kad kaikurle Pild. 
Tarybos nariai, kaip antai, Sekretorius A. Budreckis, Dr. S. Biežis, o taip 
pat ir Tėvynės redakcinės komisijos nariai - teisininkas Antanas Diržys ir 
laikraštininkas Jonas Valaitis - nuolat rašė draugingoje spaudoje apie SLA, 
gražiai ir teisingai nušviesdami jo veiklą.

Mūsų Susivienijimas, kaip didžiausia lietuvių organizacija laisvajame 
pasaulyje virš 86 metų laikotarpyje, savo veikla ir darbais užėmė atatinkamą 
vietą lietuvių visuomenėje. Tačiau tenka pastebėti, kad paskutiniu laiku 
mėginama SLA nustumti Į užnugarį Ir norima sumažinti jo reikšmę. Tokių 
mėginimų buvo ir praeityje, bet visi duomenys rodo, kad Susivienijimas 
pasiliks ilgiems ateities laikams tvirtas ir bestovintis savo aukštumoje. 
Man atrodo, kad SLA turi atgimti ir gyventi anų SLA kūrėjų aušrininkų 
dvasia, o ne ištirpti ir prarasti savo identitetą. SLA turėdamas tūkstančius 
narių ir milijonus kapitalo ilgiausiai išsilaikys, lyg Gibraltaro uola Vidurže
mio jūroje, todėl raginkime kitus Ir patys dirbkime, kad SLA būtų ne tik 
reikalingas nariams nelaimės ar mirties atveju, bet kadSLA savo tautiniais 
bei kultūriniais darbais būtų pavyzdžiu visai lietuvių išeivijai.

Šia proga noriu priminti. Jog praeitų metų spallo-October mėnesio 
pabaigoje teko lankytis Cleveland, Ohio. Ten turėjome Ohio valstijos SLA 
kuopų organizatorių ir veikėjų sąskrydį. Daugiausiai delegatų prisiuntė 
vietinės Cleveland© ir apylinkų kuopos, tačiau dalyvavo ir iš toliau atvykę, 
jų tarpe Pranas ir Stella Baldauskai, o su jais sykiu ir Mrs. N. Lawrence 
iš Akron, Ohio. Buvo ir Detroito 200 Kuopos veikėjai - A. Sukauskas ir jo 
sūnus advokatas Rimas Sukauskas. Suvažiavime Čiurlionio namuose dalyvavo 
gana skaitlinga Ohio valstijos kuopų delegacija.

Labai draugiškoje atmosferoje praleidome keletą valandų aptardami SLA 
reikalus. Čia man ir sekretoriui teko plačia u išdėstyti Susivienijimo padėtį, 
ateities planus ir ypatingai akcentuoti svarbą gauti naujų narių šiuo vajaus 
metu. Labai puikiai reiškėsi dalyvavę delegatai. Jie ne tik pateikė eilę 
klausimų Pild. Tarybos nariams, bet sykiu pateikė ir naudingų sumanymų.
IEVYNE. 1972 m. birželio (June) 9 d.

Clevelandas yra skaitomas gana didelė lietuvių apgyvendinta kolonija. 
Naujiems nariams yra plati dirva, bet, anot clevelandlečlų pareiškimo, 
reikalinga gauti daugiau organizatorių, kurie lankytų lietuvius jų namuose Ir 
įkalbintų juos įsirašyti į SLA. Clevelande SLA turi labai gerą vardą, ypač 
čiurlionlečių tarpe, kuriems SLA padėjo įsigyti nuosavus Čiurlionio namus.

Kalbant apie mūsų lankymąsi Clevelande, noriu pabrėžti, kad po suvažiavi-> 
mo SLA 14-toji kuopa surengė puikų banketą. Jame buvo atžymėta tos kuopos 
70 metų gyvavimo sukaktis. Tiek suvažiavimui, tiek banketui puikiai vadovavo 

(Vytautas ir, amžinos atminties, Vladas Braziullai. ,
Meninę dalį atliko puikūs solistai, tai ponas Kazėnas ir Nora Braziulienė, o 

taip pat svetys iš Lietuvos, Povilo Šukio brolis kunigas Šukys. Mes ne tik 
gėrėjomės puikiomis solistų dainomis, bet ir gardžiais valgiais, kuriuos 
parūpino ponia Jokūbaitlenė ir Povilas Šukys, tos kuopos finansų sekretorius.

Mes esame dėkingi clevelandiečiams už gražų priėmimą, o vietiniams, 
laikraščiui Dirvai, SLA vardu, tariame lietuvišką ačiū už gražius straipsnius 
ir laikraštyje tilpusius paveikslus SLA Ohio kuopų suvažiavimo proga.

1971 m., lapkrlčio-November 8 d. Pittsburgh© įvyko Pennsylvanija 
Fraternal Congress metinis suvažiavimas. Prie šio kongreso priklauso visos 
Pennsylvanijoje esančios fraternalinės organizacijos. SLA atstovavo SLA 
sekretorius Algirdas Budreckis ir aš.

Siame kongrese patyrėme kiek daug šio kongreso pareigūnai yra atlikę 
fraternalinių organizacijų naudai. Fraternal Congress daugiausiai yra 
prisidėjęs prie to, kad Pennsylvanijos valstija ir sykiu federalinė valdžia 
neapdėjo fraternalinių organizacijų taksų mokėti.

Suvažiavime teko patirti kaip kitos fraternalinės organizacijos išriša 
įvairias problemas, ir tikiuosi, kad kaikuriais metodais ir mes ateityje 
galėsime iš Jų patyrimo pasinaudoti ir pritaikyti mūsų Susivienijimui.

1971 m., lapkričio 13 d. įvyko ALT metinis suvažiavimas Chicagoje. 
Suvažiavime SLA atstovavo sekretorius Algirdas Budreckis, iždininkė 
Euphrosine Mikužiūtė ir aš. Man tenka Susivienijimui atstovauti ir ALT 
centro valdyboje ir eiti vicepirmininko pareigas. Sekretorius Algirdas 
Budreckis ten eina iždo globėjo pareigas. Suvažiavime buvo plačiai aptaria
ma ALTo veikla jo tolimesnieji darbai.

Suvažiavimas praėjo geroje nuotaikoje, nors iš valdybos pranešimų ir 
pateiktų rezoliucijų buvo visiems aišku, kad nepageidautinas trynimasis tarp 
Alto ir Bendruomenės, ypač aukų rinkimo ir jų paskirstymo reikalu.

Nuo praeito seimo mūsų organas “Tėvynė” pergyveno didelius sunkumus. 
Reikėjo pakeisti adresavimo sistemą. Kilo rūpesčių ir dėl redaktoriaus 
Juozo Petrėno, kuris keliais atvejais davė Pild. Tarybai žinoti, kad jis norįs 
išeiti J pensiją. Pagaliau 1971 m. gruodžio mėn. pradžioje jis raštu pranešė 
atsistatydinąs iš Tėvynės redaktoriaus pareigų. Jis pažymėjo, kad jis būtinai 
nori išeiti 1972 m., sausio 1 d. Teko man atvykti į centrą ir sykiu su 
sekretorium sutvarkyti redaktoriaus klausimą.

Priėmus Juozo Petrėno rezignaciją, atsiklausus Pild. Tarybos narių, buvo 
sudaryta Tėvynei redaguoti redakcinė komisija, į kurią įėjoSLA sekretorius 
Algirdas Budreckis, Antanas Diržys ir laikraštininkas Jonas Valaitis. 
Malonu pranešti, kad redakcinė komisija gražiai sugyvena.

Pasiremiant SLA 56-to seimo nutarimu ir taupumo sumetimais buvo 
pakeistas Tėvynės spausdinimas, ją išleidžiant kas antrą savaitę. Tėvynėje 
buvo įvestas nuolatinis skyrius anglų kalba. Kaip jau pranešiau, šie Tėvynės 
rūpesčiai privertė mane kelis kartus specialiai atvykti į SLA centrą aptarti 
Tėvynės reikalų.

Būdamas New Yorke turėjau pasitarimų iš kelių atvejų su tais asmenimis, 
kurie buvo apsiėmę SLA istoriją parašyti. Kadangi trys skirtingi asmenys 
buvo pasiskirstę kas kurį Susivienijimo gyvenimo laikotarpį r ašys ir kadangi 
buvo nustatytas laikas, kada SLA istorija turi būti pa r a syta, Ir todėl nustatytu 
laiku gavęs iš dviejų autorių Jų parašytas dalis, o trečiajam autoriui savo 
dalies neprldavus (nors Jis buvo keliais atvejais paprašytas, kad tą padarytų) 
buvo pakviestas kitas asmuo jo darbą atlikti.

Prieš pateikiant valstijoms SLA metinį apyskaitos raportą, 1972 m. 
va sari o-February 12 d., sykiu su sekretoriumi turėjome ilgą pasitarimą su 
mūsų aktuaru Robertu Bruce. Mums buvo svarbu ir rūpėjo, kad esantieji 
fraternalinlal fondai, į kuriuos Jeina |valrlos aukos ir palikimai, tautinė 
fondaclja Ir t. t., kad jie būtų įjungti į vieną atskirą fondą. Kitais žodžiais, 
kad jie būtų atskirai administruojami Ir kad tie narių sudėti ir suaukoti 
pinigai būtų panaudoti tiems tikslams, kuriems buvo numatytl-nurodyti, 
būtent: Našllų-Našlaičių fondui, studentų stipendijoms (ypač tiems, kurie 
studijuoja lituanistiką), lietuvių tautiniams, kultūriniams bei f ra tematiniams 
(narių gavimo) reikalams. Nemaišant jų - nejjungiant jų pinigų J kitus 
fondus. O svarbiausia, kad tie fraternaliniai-tautinial fond u kai neĮeltų į 
New Yorko valstijos apdraudos departamento nustatytus 11 m Racijos 
potvarkius. Tokių pinigų yra nemaža suma.

Po ilgų ir išsamių diskusijų, aktus r ui pa u rus, pradedant 1972 metais, visi 
virš minėti fraternalinlal fond u kai tvarkomi atskirai. Tų fraternalinių fondų 
įeigos ir išlaidos bus įjungtos po vienu vardu ir buhalteriniu numeriu. Jau t 
dabar tvarkomasi sulig viršminėto nutarimo, po numeriu 299, Šitoks 
fraternalinių fondų sutvarkimas yra didelis laimėjimas Susivienijimui, jo 
pasėkoje bus galima Išspręsti SLA patriotinį darbą.

V a sari o-February 26 dieną nuvykau į SLA centrą. Svarbiausias reikalas
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buvo patvirtinti ir pasirašyti po uis svarbiaisiais raportais, kuriuos 
kiekvienais meuis Susivienijimas privalo patelkti visoms toms valstijoms, 
kuriose randasi SLA kuopos ir kur Susivienijimas daro bizni. Raportuose 
smulkmeniškai yra išduodamos visos SLA pajamos ir Išlaidos. Iš pateikty 
raportų yra konstatuojamas SLA narių ir turto stovis.

Iš jo mes gauname aiškų vaizdą ir matome, Jog SLA išgalės-solvency yra 
aukštame stovyje, būtent 144.73%, jog narių turime virš astuonių tūkstančių, 
kad SLA turtas yra žymiai pakilęs, kad SLA yra pilnai prisitaikęs prie New 
Yorko llmitacijos įstatymo ir, kad SLA yra pajėgus mokėti dividendus.

Užtvirtinęs ir pasirašęs po raportais turėjau pasitarimą su New Yorke 
gyvenančiaisiais SLA Pild. Tarybos nariais ir vietiniais 5-osios apskrities 
ir eilės kuopų veikėjais, na o tos pat dienos vakare dalyvavau ir pasakiau 
trumpą kalbą Lietuvos nepriklausomybės minėjime, kuris Įvyko SLA centro 
patalpose New Yorke, kuriame sustiprinome irSLA vajaus veiklą. Dalyvavo 
ir Jaunimo.

Artinasi SLA seimas, kuris įvyksta Floridoje. Jame paminėsime SLA 85 
metų gyvavimo sukaktį. Noriu dabar pranešti malonią žinią, kad jubieliejinę 
SLA seimo programos dalį išpildys du pasižymėję SLA nariai-jaunuoliai - 
Gintaras Karosas ir Eglė Juodvalkytė, kuri yra SLA stipendininkė studijuojan
ti lituanistiką Chicagos universitete.

Pasirinkome juos, nes žvelgiant į SLA ateitį tenka pripažinti, kad savo 
laiku SLA tvarkys čia gimusieji ir naujų ateivių vaikai, kurie taip pat išaugo 
Amerikoje. Todėl ja u daba r turime prie jų prisitaikyt i, suprasti jų galvojimą 
ir reikalavimus ir paruošti dirvą jų veiklai, nes jie turės užimti mūsų vietas.

Kalbant apie ateinantį seimą turiu pasakyti, jog yra kuopų ir narių kurie 
nėra pilnai patenkinti, kad seimas įvyksią Floridoje ir kad kaikurioms 
kuopoms susidarys didokos išlaidos, norint delegatus i sekantį seimą 
pasiųsti. _Nors nuotolis nuo Chicagos iki Bostono yra toks pat kaip ir iš 
Chicagos iki Floridos.

Atsižvelgiant į narių ir kuopų pageidavimus ar nebūtų gerai, kad ateityje 
pačiame seime būtų galima plačiau pakalbėti apie seimo vietos skyrimą, o 
tai yra būtina, kad patys delegatai dar prieš seimą savo kuopose reikalą 
aptartų ir kad seime duotų reikiamus pasiūlymus, nes praeitame seime vos 
dvi vietos tebuvo pasiūlytos, kur seimas turėtų Įvykti.

Baigiant savo raportą, noriu priminti, kad santykiai tarp SLA narių SLA 
apskrityse ir kuopose yra pasigėrėtinai geri, Pildomosios Tarybos narių 
bendravimas nuoširdus. Tokį įspūdį gaunu iš gausių susirašinėjimų su 
kuopomis, SLA veikėjais ir su Pildomosios Tarybos nariais. Tik belieka 
mums visiems daugiau padirbėti, kad Susivienijimą galėtume padidinti naujais 
nariais.

Šia proga noriu padėkoti visiems SLA nariams, apskričių ir kuopų 
valdyboms, Tėvynės redakcinės komisijos nariams, SLA centro tarnautojams 
už jų nuoširdų darbą ir kooperavimą visuose darbuose.

POVILAS P. DARGIS, SLA PREZIDENTAS

Dr. & Bježiui įnešus, E. Mikūžiutei parėmus, SLA Prezidento Dargio 
raportas buvo priimtas su pagyrimu ir jo visi atlikti darbai buvo ratifikuoti.

6. Prezidentas Dargis vėl perėmė sesijos pirmininkavimą ir pakvietė 
viceprezidentą Aleksandrą Chapllką išduoti savo pranešimą.
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VICEPREZIDENTO RAPORTAS

Viceprezidentas Aleksandras Chaplikas davė savo raportą žodžiu. Jisai 
su kitais Pild. Tarybos nariais dalyvavo Ohio valstijos organizatorių 
konferencijoje. Pastebėjo, kad clevelandiečiai įvertinaSLA pastangas. .Taip 
pat dalyvavo Detroito 200 kuopos sukaktuvėse, kurių metu teko tartis su 
vietos veikėjais.

Jam dažnai tekdavo dalyvauti Massachusetts kuopų susirinkimuose, ypač 
Worcester, Bostone ir Brocktone. Jis planuoja perkelti II-sios apskrities 
suvažiavimą iš Brocktono į Worcesterį, kad būtų galima gausiau dalyvauti 
Worcesterio kuopos sukaktuvėse.

Ėjo 43 kuopos finansų sekretoriaus pareigas kol rado tinkamą veikėją, naują 
narį Alfonsą Baiką. Chaplikas kartu su Buika rūpinasi naujų narių gavimu.

A, Chaplikas dalyvavo ALTo metiniame suvažiavime. Jam taip pat teko 
eiti Bostono ALTo pirmininko pareigas.

Jis vadovavo Vasario 16 d. minėjimui, kuris įvyko Bostone 1972 m. 
vasario 20 d. Minėjimas gražiai pavyko, buvo surinkta žymiai daugiau aukų 
negu anksčiau. A. Budreckis buvo pagrindinis kalbėtojas.

Baigdamas A. Chaplikas pranešė, kad jisai atliko visas pareigas, kurios 
jam buvo pavestos.

A. Budreckiui įnešus, J. Mileriūtei parėmus, viceprezidento A. Chapliko 
raportas buvo vienbalsiai priimtas ir jo atliktieji darbai užgirti.

7. SLA Sekretorius A. Budreckis savo raportą pateikė raštu.

SLA SEKRETORIAUS RAPORTAS
'• -

Gerbiamieji!
♦ *■

Pavarčius praeitojo Pildomosios Tarybos suvažiavimo protokolą iš karto 
matyti, kad prezidentui ir sekretoriui buvo užkrauta ekstra darbų ir 
uždavinių, šia proga noriu kolegoms Pild. Taryboje trumpai išdėstyti, kas 
buvo nuveikta per tuos penkerius mėnesius nuo praeito suvažiavimo.

šis penkių mėnesių laikotarpis pareikalavo ir antvalandžių ir ypatingai 
glaudaus bendradarbiavimo su Prezidentu, Iždininke, Teisiniu Patarėju ir 
Aktuaru.

Didžiausieji rūpesčiai buvo: seno vajaus užbaigimas, naujo vajaus pradžia, 
nominacijos,^ metinės apyskaitos (annual statement) paruošimas, Tėvynės 
ręlkalai ir Miami Beach seimo organizavimas.

Lietuviškos šeimos vajų užbaigėm 1971 m., gruodžio 31 d. Kadangi taip
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vėlai užsitęsė šis vajus, nebuvo paskelbtas Kalėdinis vajus. Skelbimai per 
klaidą du kartus pateko J Tėvynę. Priežastis: tuolaikinis redaktorius 
nepasiinformavo apie vajaus komisijos darbus.

Per 1971 kalendorinius metus mūsų organizatoriai įrašė 212 naujų narių, 
kurių suvestinė apdrauda siekė $246,000.00. Kadangi joks organizatorius 
neišpildė vajaus ypatingų premijų-prizų taisyklių normos, nebus išduota 
vajaus prizų.

Naują vajų - SLA 85 metų sukakties vajų - oficialiai pradėjome 1972 m., 
vasario 1 d. Sis vajus siūlo ypatingą nuolaidą. Būtent: visoms reguliarioms 
apdraudoms, tiek su sveikatos patikrinimu, tiek be sveikatos patikrinimo, 
suteikiama 20% nuolaida nuo pirmųjų metų duoklių, o pradedant antraisiais 
metais pritaikomos reguliarios duoklės. Reiškia, įgydamas medical apdrau
dę, aplikantas sumoka 80% pirmųjų metų duoklių, ©sekančiais metais jis jau 
moka reguliarias duokles. Non-medical apdraudos atveju aplikantui 
suteikiama 20% nuolaida nuo duoklių šalia įprastos 10% nuolaidos nuo 
Non-medical lentelių. Sekančiais metais jis moka savo reguliarias duokles 
su 10% nuolaida.

1972 m., sausio mėn. buvo 'išspausdinta vajaus medžiaga, atseit: 1,000 
egzempliorių SLA 85 metų sukakties vajaus taisyklių, 5,000 naujų sąlankų- 
folderių anglų kalba, pavadinimu: “The Lithuanian Alliance of America 
invites you to get acquainted,” 5,000 sąlankų lietuvių kalba: “Ar Jums dar 
nieko nesako trys didžiosios raidės SLA?” Kadangi jau buvo trūkumas, 
užsakėme dar 500 egzempliorių SLA mokesčių lentelių knygučių. 1972 m., 
vasario mėn. pradžioje visa literatūra su aplikacijomis buvo išsiųsta visom 
kuopoms ir visiems buvusio vajaus organizatoriams. Iš viso SLA raštinė 
išsiuntė per 300 paketų Vajaus reikalais. Apie naujo vajaus pasekmes bus 
pasakyta išduodant vajaus komisijos raportą.

Nominacijos - 1971 m. gruodžio mėnesį įvyko nominacijos į SLA Pild. 
Tarybą. Visoms kuopoms laiku buvo nusiųsti balotai ir pasekmių lakstai. 
SLA balsams skaityti komisija, į kurios sąstatą įėjo Antanas Gustus, Antanas 
Jurgėla ir Liucija Sperauskienė, suskaitė nominacijų balsus, 1972 m., sausio 
24-26 dienomis SLA centro patalpose. Balsavo 83 kuopos ir 34 pavieniai. 
Viso balsavo’ 1,211 teisėtų narių. Nominacijose daugiausiai balsų gavusieji 
buvo painformuoti ir, išskyrus vieną, visi davė pareiškimą, jog sutinką 
kandidatuoti i SLA Pild. Tarybą.

Vasario mėn. visoms kuopoms buvo išsiųsti balotai su atitinkama balsavimo 
medžiaga. Kartu išsiuntėm kaucijų aplikacijas, oficialaus pranešimo 
medžiagą bei kitus svarbius aplinkraščius.

Tėvynės reikalai. Tarsi nebūtų pakankamai darbo, o visgi per šį laikotarpį 
įvyko nesklandumų iš techniškos pusės ir iš santykių su buvusiu redaktoriumi. 
Techniškos bėdos buvo savo ruožtu gana tvarkingai, nors-ne taip greit, 
išspręstos.

Visiškai ~ pakriko adresavimo mašina, tad nupirkome naujesnę EUiotto 
firmos adresavimo mašiną už $1,000. Mašina gerai veikia. Tik 3-4 metų 
senumo.

1971 m. spalio 24 d. paryčiu vėl įvyko vagystė, šį kartą išvogė Olympia 
elektrinę mašinėlę su lietuvišku raidynu. Spėjama, jog tie patys vagys ir 
šį apiplėšimą įvykdė. Kaip ir vasarą, taip ir dabar policija buvo apatiška. 
New Yorko policijos 14-tos nuovados detektyvai net ir neatvyko į SLA raštinę 
apžiūrėti apiplėštos vietos ieškoti kokių nors pėdsakų. SLA vardu nuovados 
viršininkui pareiškiau raštu griežtą protestą, jog anksčiau ir dabar policija 
nerodo jokio noro susekti, kas tas vagystes įvykdė. Atsakymo nesusilaukėm. 
Kadangi nustojome spausdinimo priemonių, turėjome savo ofsetininkę 
Birutę Kidolienę paleisti į dismisiją. Gaila, nes ji buvo gera darbininkė. 
Pasiteiravome kur svetur būtų galima laikraštį spausdinti. Geras sąlygas 
pasiūlė Vienybės spaustuvė, ir susitarėm.

Kilo kitokio pobūdžio bėda. Redaktorius Juozas Petrėnas ėmė atitolti nuo 
SLA centro reikalų. Pagaliau jisai įteikė savo atsistatydinimo iš redakto
riaus pareigų raštą. SLA Pild. Taryba neturėjo kitos išeities kaip jo 
atsistatydinimą priimti. Sekretoriui teko nemaloni pareiga jo atsistatydinimą 
priimti. 1971 m., gruodžio mėn. 16 d. Netrukus prieš pat Kalėdines šventes 
Prezidentas Dargis turėjo atvažiuoti J SLĄ centrą ir pasitarti su SLA 
Sekretorium bei New Yorko S LA senais veikėjais sudaryti redakcinę komisiją, 
kuri laikraštį redaguos iki 1972 m. seimo. Pats turėjau įeiti į tą redakcinę 
komisiją, kaip Pildomosios Tarybos įgaliotinis. Apie šitą ekstra darbą 
išduosiu atskirai pranešimą vėliau.

Didžiausias rūpestis buvo neatidėliotinas 1971 metinės apyskaitos paruoši
mas. šiais metais turėjome ypač daug darbo. Aktuaras pareikalavo, kad 
visus duomenis SLA centras jam įteiktų iki 1972 m., vasario 7 di .Darbo 
daug, o talkininkų mažai. Juk SLA centro štabas pats mažiausias, koks 
galėtų būti naujais laikais. Reikėjo visiems - sekretoriui ir ponioms 
Williams, Sperauskienei ir Meiliūnienei įtemptai dirbti. Ilgusantvalandžius 
praleisti statistikos ir duomenis sutvarkyti. Dalinai atėjo mums j talką 
naujas centro tarnautojas Antanas Diržys. O šalia to buvo ir rutininiai 
darbai ir kiti reikalai. Džiugu Pild. Tarybai pranešti, jog nežiūrint įtampos 
ir ilgų valandų davinius surinkome laiku ir nusiuntėm aktuarui.

Ypatingą padėką noriu šiuo metu pareikšti ponioms Sperauskienei, Williams 
ir Meiliūnienei už įdėtą darbą. Jos užsipelnė visos Pildomosios Tarybos 
padėką. Taip pat noriu padėkoti Antanui Diržiui už pagalbą. Jis atėjo, kaip 
naujas centro tarnautojas pačiame sunkiausiame darbymety. Galima sakyti, 
kad jam teko Išlaikyti sunkius egzaminus.

Vasario 11 - 13 d. d. man teko vykti su buhalterijos knygom ir specialiu 
fraternallnių ' fondų memorandumu J Pittsburghą, pas aktuarą. Mudu su 
Prezidentu peržiūrėjome metinę apyskaitą ir liepem aktuarui padaryti tam 
tikrus Susivienijimui naudingus pakeitimus. Kaip jums gerai žinoma, 
pagrindinė kliūtis paaukoti didesnes sumas fraternalinlams dalykams, t. y., 
lietuvių kultūriniams užsimojimams yra New Yorko valstybės išlaidų 
limitacljų ar ribojimo įstatymas.

Veikia varžtai ir, norom ar nenorom, esame priversti labai taupiai 
operuoti. Memorandume ir žodžiu mudu su prezidentu Dargiu aktuarui
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išdėstėm, jog norime sutraukti visus SLA fraternalinius fondus bei fondukus, 
kaip: Našlių-Našlaičių fondą, Tautiškus centus, Kareiviu fondą, bedarbių 
fondą, literatūros fondą, moksleivių fondą, dr. M. J. Viniko fondą ir SLA 
tautinę fondaclją Į vieną poziciją metiniame raporte ir tuo pačiu visas 
fraternalines išlaidas išskirti iš administravimo bei kitų išlaidų, kad 
fratemalinės aukos ir dovanos nebūtų New Yorko limitacijos Įstatymo 
varžomos. Buvo suprasta, kad SLA centro rekorduose kaip ir senovėje 
kiekvienas fondukas mūsų knygvedyboje būtų žymimas atskirai. Vykusiai 
reikalą išdėsčius aktuaras su mūsų sugestijomis sutiko ir atidėjo aiti 
penkiasdešimt tūkstančių dolerių Į vadinamą Philanthropic Funds. Reiškia, 
šie pinigai buvo išskirti iš sumų, kurios Įeina Į limitacijų Įstatymo 
jurisdikciją. Sis žingsnis buvo lyg ledlaužis. Bet šis svarbus žingsnis buvo 
tik pusė kovos laimėjimo.

Pavyzdžiui, visi bendri išmokėjimai eina per pomirtinių fondą, o šio fondo 
visi išmokėjimai Įeina Į bendrą limitacijų Įstatymo paliestą sumą. Buvo 
galvosūkis, ir turiu pripažinti, kad Prezidentas, aktuaras, j0 buhalteris ir aš 
laužėm galvas, kaip fraternalines išlaidas išjungti iš bendrų administravimo 
bei kitokių išlaidų. Dingtelėjo geniališka mintis, o ji tokia paprasta. Esą, 
SLA centro knygose Įrašykite naują nomenklatūrą, t. y. buhalterinį numerį, j 
kurio sąskaitą Įeitų visos fraternalines išlaidos, ar jos būtų mokamos per - 
pomirtinių fondą ar per administracijos kasą. Prieš šią buhalterinę poziciją 
piniginę atsakomybę (liability) neštų išskirtinis Philanthropic Funds. 
Klausimas išrištas ir labai paprastu buhalteriniu brūkštelėjimu. Bet taip ir 
būna SLA veikloje. Prisimenu anglišką posakį: the obvious is not. always 
apparent. Fraternalinių fondų sutvarkymas yra didelis laimėjimas Susivieni
jimui. Jo pasėkoje bus galima išplėsti SLA patriotinį darbą.

Metinė apyskaita buvo laiku išspausdinta. S. m., vasario 27 d. SLA centre, 
poniai Margaret Williams talkinant, Prezidentas, Sekretorius, Iždininkė ir 
Teisinis Patarėjas raportus pasirašė SLA Pildomosios Tarybos vardu. 
Dešimt valstybių apdraudos departamentų gavo SLA metines apyskaitas su

* prašymu tose valstybėse atnaujinti SLA registraciją.
Kalbant apie 1971 metinę apyskaitą noriu kartu išduoti Susivienijimo bendrą 

stovį. Turime 8,001 narį su 270 kuopų. Mūsų bendras turtas siekia 
$3,771,615.44, o perviršis ar surplus $1,165,572.25.

1970 metais mūsų išgalės buvo 146.08%, o 1971 urėtais 144.73%. Išgalės 
sumažėjo tiktai 1.35%. Priežastis: buvo daug pribrendusių apdraudę, 
išmokėtini dviejų metų dividendai, taip pat padidintas pensijų fondo rezervas 
ir vienu ypu reikėjo išskirti visus fraternalinius fondus ir juos Įrašyti Į 
atsakomybės skiltį. Antra vertus, turėjome didesnįpeIną.' Pavyzdžiui, 1970 
metų pelnas buvo $8,731.18^ o 1971 m. pelnas buvo $36,844.40. Vėl 
pasireiškė paradoksas: Narių skaičius trupučiuką sumažėjo, o išgalės 
išsilaikė. Turime $25,000.00 sumą dividendams už 1970 ir 1971 metus.

Miami Bėach Seimas - kiekvienam Tėvynės numery telpa informaciniai 
straipsniai anglų ir lietuvių kalbomis apie busimąjį seimą Miami Beach, 
Floridoje 1972 m., birželio 26 - 30 d. d. Mūsų prezidentas, Miami Beach 
seimo rengimo komisijos narys P. Silas, A. Augūnas ir kiti veikėjai yra 
parašę Tėvynėje puikius straipsnius apie Floridą. Vasario menesį visoms 
kuopoms buvo išsiųsti seimo mandatai, aplinkraščiai, viešbučio registracijos 
lapeliai ir brošiūrėlė apie Di Lido viešbutį. Papildomai visiems 1966, 1968 
ir 1970 m. seimų dalyviams buvo išsiųsti specialūs Pildomosios Tarybos 
vardu kviesliai su viešbučio registracijos lapeliais. Dar išrūpinome iš 
Di Lido viešbučio leidimą Tėvynėje kupono forma išspausdinti registracijos 
kortelę. Laukiame iš lėktuvų bendrovių ir lietuvių kelionių biurų papildomų 
informacijų apie lėktuvo biletų kainas i Miami Beach. Vadinasi, visokiais 
būdais SLA centras ir Tėvynė ragina narius dalyvauti seime. Iš korespon
dencijų ir pasikalbėjimų su nariais gaunasi Įspūdis, jog nariai yra 
suinteresuoti Miami Beach seimu. Smulkiau apie seimo ruošą bus pasakyta 
vėliau išduodant seimo raportą.

Kiti darbai - per šį penkių mėnesių laikotarpį teko daug laiškų parašyti. 
Kilo sudėtingų problemų, kurios iš manęs pareikalavo didesnio dėmesio. 
Vadinasi, pats turėjau ištirti klausimus. Nariams rūpėjo Įvairūs cash 
surrender, paid-up insurance ir taupomosios apdraudos subrendimo 
klausimai.

Reikėjo sustiprinti ir atgaivinti keletą kuopų. Deja, per tą laiką dar keletas 
kuopų perėjo J SLA centro priežiūrą, kadangi tų kuopų nariuose jau nebėra 
noro savarankiškai tvarkytis. Kadangi centre trūksta tarnautojų, spraga 
dar neužpildyta, tai pačiam Sekretoriui tenka atlikti ir paprasčiausius ir 
sudėtingiausius darbus. Žinoma, tie darbeliai su dideliu atidumu atliekami 
sudeda daug laiko. Tikiuos, kad kuopų sekretoriai ir kuopų veikėjai tą supras 
ir turės truputį daugiau kantrybės. Galiu drąsiai tvirtinti, kad visų narių ir 
visų kuopų klausimai ir prašymai būna išstudijuoti. Atsakysime Į visus 
klausimus, bet dėl personalo stokos atsakymai užtrunka ilgiau.

Po praeito Pildomosios Tarybos suvažiavimo dalyvavau Ohio valstybės 
S. L. A. Organizatorių konferencijoje Clevelande 1971 m., spalio 30 d. 
Teko išduoti pranešimą apie vajų. Kalbėjau ir S. L. A. 14 Kuopos jubiliejinio 
banketo metu. Sekantį savaitgalį, 1971 m., lapkričio 8 ir 9 d. d. su 
Prezidentu Dargiu dalyvavau Pennsylvania Fraternal Congress, kuris Įvyko 
Chatham Center, Pittsburgh, Pa. O dar sekantį savaitgalį, 1971 m., 
lapkričio 13 d. atlikau Alto metinę reviziją, kaip iždo globėjas ir dalyvavau 
Alto metiniame suvažiavime, kaip S. L. A. atstovas. Suvažiavimas Įvyko 
Chicagoje. Ta pačia proga teko sueiti su Sandaros ir Naujienų redaktoriais 
ir aptarti S. L. A. reikalus.

Per minimą laikotarpį, dalyvavau SLA 38 ir 126 kuopų susirinkimuose.
Buvau pagrindiniu kalbėtoju Vasario 16 d. minėjime Bostone, kuriame 

vadovavo mūsų viceprezidentas Aleksandras Chaplikas. Taip pat kalbėjau 
vasario 16-tos proga per Prezidento Dargio radijo programą, kai buvau 
nuvykęs Į Plttsburghą metinės apyskaitos reikalais. Taip pat prisidėjau 
prie Vasario 16-toe minėjimo SLA patalpose 1972 m., vasario 26 d. Mūsų 
minėjime atsilankė New Yorko ir New Jersey SLA veikėjai, Įskaitant New 
Yorko Alto pirmininką ir Batuno pirmininką.
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1971 m., gruodžio 4 d. Prezidento Dargio ir Alto pavedimu kalbėjau vardu 
lietuvių Demokratų partijos platformos komisijos apklausinėjimuose New 
Yorke etninių grupių rūpesčių reikalais. Ten Įteikiau du memorandumus.

Baigdamas noriu pasakyti dar kartą, kad susilaukiau iš visų Pildomosios 
Tarybos narių gražios talkos. Mes visuomet stengdavomės greitai ir 
tikslingai išspręsti reikalus, kurie liečia organizacijos bendrą gerovę. 
Visiems savo bendradarbiams tariu savo padėką ir turiu vilčių, kad šis 
suvažiavimas bus darbingas.

ALGIRDAS BUDRECKIS, SLA SEKRETORIUS
Š s.

Adv. S. Briedžiui Įnešus, J. Mileriūtelparėmus, sekretoriaus A. Budreckio 
raportas buvo vienbalsiai priimtas ir visi jo atliktieji darbai buvo ratifikuoti, 
Dr. S. Biežis ir Prezidentas P. Dargis dar papildė sekretoriaus raporto 
kaikuriuos punktus.

8. A. Chaplikui Įnešus, Dr. S. Biežiui parėmus, Prezidentas P. P. Dargis 
uždarė Pildomosios Tarybos pirmąją sesiją 12 vai. 30 min. pranešdamas, 
kad antroji sesija Įvyks balandžio 7 d. 2 vai. popiet toje pačiuoje vietoje.

Antroji sesija
9. Prezidentas P. P. Dargis atidarė SLA Pild. Tarybos antrąją sesiją 

1972 m., balandžio 7 d. 2 vai. popiet SLA centro patalpose, New Yorke. 
Sekretoriui A. Budreckiui atlikus vardošaukį, paaiškėjo, kad visi Pild. 
Tarybos nariai dalyvauja sesijoje ir sudaro kvorumą. Taip pat dalyvauja 
redakcinės komisijos nariai - Ant. Diržys ir J. Valaitis.

10. Prezidentas P. P. Dargis pakvietė Tėvynės redakcinę komisiją išduoti 
savo pranešimą skyrium.

ALGIRDO BUDRECKIO RAPORTAS TĖVYNĖS REIKALAIS

1971 m., gruodžio 16 d. Juozui Petrėnui atsistatydinus iš Tėvynės 
redaktoriaus pareigų, man iš karto užgriuvo papildomas darbas. Teko Įeiti Į 
redakcinę komisiją, kuri redaguos laikraštį iki seimo, ir šalia grynai 
administracinių pareigų, turiu užsiiminėti dar redaktoriaus darbu. Malonu 
konstatuoti, kad darniai bendradarbiaujama su redakcijos kolegomis Antanu 
Diržiu ir Jonu Valaičiu.

Antanas Diržys rūpinasi bendrais lietuviškais bei Susivienijimo reikalais. 
Jam ir tenka parašyti vedamuosius. Jis ir tvarko kuopų susirašinėjimą. 
Jonas Valaitis rašo vedamuosius bei straipsnius apie būsimą seimą ir apie 
vajų. Ant jo pečių krinta visos techniškos bėdos: laikraščio išdėstymas ir 
metropažas-laužymas. A. Budreckiui tenka tvarkyti oficialius S. L. A. 
pranešimus, seimo reikalus ir kartu su J. Valaičiu angliškąjį skyrių. 
Redakcinė komisija sueina bent du sykius Į savaitę aptarti Tėvynės reikalų ir 
skaityti korektūras. Laikraštį atiduodame J spaustuvę kas antrą antradienį.

Taupumo sumetimais, Tėvynė pasirodo kas antrą savaitę. Laikraščio 
formatas toks pat, kaip ir anksčiau. Kadangi buvo daug oficialios medžiagos 
teko dukart išspausdinti po dvigubą numerį: ryšium su nominacijų duomenų 
skelbimu ir sąryšy su praeito Pild. Tarybos suvažiavimo protokolo ištisiniu 
išspausdinimu.

A. BUDRECKIS

Prezidentas Dargis papildė jo raportą, paaiškindamas, kad redaktoriai turi 
taip pat atlikti ir SLA Įstaigos darbus.

• »

JONO VALAIČIO PRANEŠIMAS TĖVYNĖS REIKALAIS

Tėvynę redaguojame taip, kad laikraštis tarnautų Susivienijimui, jo gerovei 
ir stiprėjimui. S. L. A. narius ir jos skaityto ’8 informuojame apie S. L. A. 
ir Susivienijimui draugingų lietuvių veiklą. Tėvynės redakcinė komisija 
nori S. L. A. organui gauti kuo daugiausia bendradarbių, korespondentų ir 
fotoreporterių. Eidami tuo keliu, tikimės daugiau prielankumo Iš skaitytojų 
ir gauti naujų narių, o taip pat pareigingumo Jausmą sustiprintume S. L. A. 
veikėjams ir nariams - pasiryžusiems išlaikyti SLA vieningą Ir pajėgų.

Stengiamės, kad raštai apie SLA reikalus laikraštyje tilptų pirmoj eilėj ir 
kuo anksčiausiai, kad 'tėvynė narius pasiektų laiku. Gavę Prezidento 
P. Dargio ir visos Pildomosios Tarybos pritarimą, jos protokolus talpiname 
Tėvynėje kuo greičiausiai ir vienoje laidoje, kad kuopų veikėjams ir 
organizatoriams būtų lengviau vadovautis SLA Seimų ir Pild. Tarybos 
nutarimais ir apdraudos departamentų pageidavimais.

Kiekvienai Tėvynės laidai Iš atsiunčiamų sveikatos skyriui svarbesnių 
straipsnių, raštus bandome talpinti pritaikydami juos ir metų sezonui. Radę 
ką nors naudingo Amerikos spaudoje sveikatos srityje - narių amžiui 
pailginti, pasistengiame visiems suprantama kalba taip pat kai ką daugiau 
patelkti SLA nariams.

Pageidaujame, kad mūsų sveikatos skyriaus vedėjai gydytojai - ir kiti 
įvairių sričių specialistai - gydytojai Įsijungtų Į Tėvynės bendradarbių 
šeimą, savo sveikatos patarimais pasidalintų su mūsų skaitytojais. Siam 
skyriui praplėsti patartume Įvesti sveikatos klausimų mūsų gydytojams ir J 
juos atsakymų skyrių. To nariai nori ir pageidauja.

Aprūpinę Tėvynę Susivienijimui būtinąja medžiaga, kiek lieka vietos, 
talkiname ir mums draugingoms Įstaigoms bei organizacijoms duodami 
vietos jų raštams. Matote, kad su atitinkama pagarba Tėvynėj vietos randa 
ir ALTo ir BALFo ir lietuvių žurnalistų, jaunimo veiklos, ypač pasiruošimų 
Jaunimo kongresui rengėjų atsišaukimai, lietuvybę ir jaunimą auklėjančiųjų 
dainos, muzikos, dailės, ypač tautinių šokių bei dainos ansamblių ir ratelių 
renginių aprašymai. Dalia tų rengėjų ir dalyvių Juk yra Ir SLA nariai. 
Norėdami mūsų šeimą padidinti - laukiame Susivienijime dar Ir tų, kurie iki 
šiol nėra mūsų nariais, o apie juos gražiai atsiliepdami, manome Juos Į savo 
šeimą Įrašyti. Tėvynėj atsispindi ištikimybės: Amerikai, lietuviškam 
patriotizmui, fraternallzmul, liberalizmui, demokratijai, ypač lietuvių
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vienybei ir savitarpiam lietuviu tautoje draugiškumui plėsti dvasia. Pami
nime ir svarbesniuosius pasaulinius Įvykius, ypač kraštus, kuriuose gyvena 
mūsų tautiečiai.

Būdama artimam ir nuolatiniam kontakte su Pildomąja Taryba, ypač su 
prezidentu Povilu Dargiu, Tėvynes redakcinė komisija pirmaeilei medžiagai 
skiria Ir pirmaeilę vietą laikraštyje. Tėvynei išeinant kas antra savaitė, 

’ pagrindinę medžiagą priseina paruošti iš anksto. Rečiau išeinančią Tėvynę, 
paštas gerokai pavėluotai ir skaitytojams pristato. Patyrėme, kad kai 
laikraštis iš spaudos išeina, tą pačią dieną ar net vėliau - iš pašto tegauname 
prieš dvi savaites išleistąją ankstesnę laidą. Dėlto ir bendradarbių prašome 
savo pranešimus ir foto nuotraukas iš anksto atsiųsti.

Tėvynės turinyje, kiekviena proga, nušviečiame dabarties gyvenimo eigą 
toje šviesoje, kurioje gyvenimas vyksta. Skaitytojus mėginame supažindinti 
kaip tie Įvykiai klostosi ir kiek Jie paliečia lietuvių tautą, ypač mūsų 
Susivienijimą.

,Laikraštį stengiamės ir techniškai paruošti kuo gražiausiai, kad jis būtų 
patrauklus, ne tik nuolatiniams skaitytojams, bet kad Juo susidomėtų ir Jį 
norėtų perskaityti ir nenašiai. Tuo būdu ir visi gauna progos geriau pažinti 
SLA, jo darbus ir siekimus ir sužino, kad mes Į savo šeimą kviečiame visus 
lietuvius ir mūsų draugus.

Kalbant apie SLA siekimus, turime priminti, kad redakcinės komisijos 
nariai jau yra gerai susipažinę su SLA istorija. Tai milžiniškos apimties 
darbas. Medžiaga iš praeities Įvairių šaltinių nelengva surinkti. Dėl to 
istorijos paruošimas yra užvilkintas. Bet mums šiuo atveju tai išeina i 
naudą, nes juo daugiau gilinamės i praeitį, tuo randame Įdomesnės medžia
gos. Gauname net faktų, Įrodančių, kad praeityje joks lietuvių išeivijos ir 
-Lietuvai svarbesnis darbas nebuvo atliktas be Susivienijimo iniciatyvos, 
vadovybės, talkos, aukos ir jo veikėjų sumanumo. Pastebėtina toks faktas, 
kad net Lietuvos istorijos tyrinėtojai iškėlė ir mums priminė tokį malonų 
faktą, jog dar Lietuvoje spaudos draudimo laikais Susivienijimas nutarė ir 
išleido konkurso keliu pirmą lietuvių kalbos gramatiką. Dar Įdomiau, kad 
Susivienijimas paskelbė net .piniginę dovaną tam, kas tokią gramatiką 

x paruoštų. Rezultate Kriaušaičio gramatika buvo Susivienijimo 5,000 tiražu 
išleista ir Susivienijimo centro ir kuopų išplatinta.

Tokia turtinga SLA istorija ir dabarties veiklai duoda Įkvėpimo daugiau 
darbuotis lietuvybei per Susivienijimą. Juk ir šiais laikais kai kurios 
organizacijos, atsidūrusios savo veiklos kelio akligalyje, mokosi iš SLA, 
kuris per 85 metus labai šakotai veikęs netik yra daug didelių darbų atlikęs, 
bet padaręs ir daug klaidų. Įdomu, kad per metų metus perėjęs gyvenimo 
patyrimo mokyklą, SLA rado tikrą jį kelią ir būdus iš savo klaidų pasimokyti, 
įrodymas - SLA šiandien yra didžiausia ir turtingiausia lietuvių organizacija 
išeivijoje. Ji gali dėl to būti ir vėl veikliausia ir sujungianti visus lietuvius. 
Mūsų organizacijai ir jos organui Tėvynei konstruktyvi kritika - naudinga ir 
pageidautina. Kultūroje pakilusi lietuvių tauta ir kritikoj Jau kultūringiau 
reiškiasi. Tokių destruktyvių organizacijos ardytojų, kokius Susivienijimui 
teko pergyventi praeityje, dabar beveik nėra. Dabartiniai kultūringesnieji 
kritikai, patyrę faktus apie SLA, savo neteisingus šmeižtus pasistengia tuoj 
atšaukti. • .

Tai patiriame ir iš Stovio, Skundų ir Apeliacijos Komisijos.
Esame viena tauta - turime ieškoti visų kelių - kurie mus jungtų, o vengti 

tų, kurie mus skaldytų. Lietuvių tauta permaža i perdaug grupių susiskaldyti.
Atrodo, kad lietuvybei išeivijoje pagelbstint išsilaikyti - Susivienijimui 

gali būti lemta ir toliau būti vadovaujančioje pozicijoje.
Įžengus Į 86 metus, ir ruošiantis 57-tam Seimui, Susivienijimui ir jo 

organui Tėvynei Jmatome dar šviesesnę ateitį. Sumažinus Tėvynei leisti 
išlaidas beveik perpus, ko visi seimai pageidavo, yra vilties, ir taupant 
išlaidas, Susivienijimui ir Tėvynei galime susilaukti šviesesnių dienų.

ANTANO DIRŽIO PRANEŠIMAS TĖVYNĖS REIKALAIS

Dabar esanti Tėvynės redakcinė komisija, susidedanti iš dr. A. Budreckio, 
Jono Valaičio ir Antano Diržlo yra tik laikinoji Tėvynės laikraščio tvarkytoja, 
atsiradusi 1972 m. pradžioje, po išėjimo pensijon redaktoriaus Juozo Petrėno. 
Tačiau pradžioje šio laikino darbo reikėjo tam tikro bendro nusistatymo, 
kuris būtų aiškus kiekvienam redakcinės komisijos nariui Ir kurio visi nariai 
vienodai prisilaikytų.

Buvo gauti SLA Prezidento ir Pildomosios Tarybos sekretoriaus nurodymai 
vesti ir tvarkyti Tėvynę - ŠLA organą - taip, kad ji pĮrmoje eilėje tarnautų 
tiesioginiams Susivienijimo kasdieniams reikalams, o taip pat - šios 
organizacijos tolimesniems siekiams. Tų nurodymų kryptyje šiais 1972 
metais buvo išleisti jau 7 Tėvynės numeriai, kurių paruošimas redakcinėje 
komisijoje buvo sklandus, o ir jau Tėvynei išėjus iš spaustuvės nepasirodė 
Jokio nesutartlnumo nė tarp redakcinės komisijos ir Pildomosios Tarybos.

Tenka galvoti, kad Tėvynės tvarkymas - t. y. Jos redagavimas Ir leidimas 
bus išvedamas iš laikinumo Į pastovią padėtį. Tokioj gairėj, manyčiau, jau 
dabar reikia nusistatyti tvirtai vienam pagrindiniam pakeitimui. Būtent, 
Tėvynės redaktorius turėtų būti ne renkamas seime, o skiriamas Pildomosios 
Tarybos tarimu. Tokio pakeitimo reikia siekti būsiančiame 57-tame seime, 
perstatant visiems delegatais šio pakeitimo naudingumą.

Visa kita, kas iškiltų Tėvynę leidžiant, reiktų spręsti po seimo.
Baigiant šį pranešimą, galima būtų jau dabar pasakyti vieną dalyką, kaip 

aiškų, kurio vertėtų laikytis ir ateityje. Būtent, Tėvynę leisti kas dvi 
savaites, leisti ją tokio dydžio, kokia ji dabar yra, bet taip pat numatant 
galimybę būtinais atvejais tam tikras laidas padidinti reikalingu puslapių 
skaičiumi, kai SLA Prezidentas tam duoda sutikimą. ANTANAS DIRŽYS

Dr. Bležls padėkojo komisijos nariams už norą dirbti darniai su SLA 
Pildomąja Taryba ir už pulkų sumanumą. Jis palinkėjo geriausių sėkmių. 
E. Mlkužlūtė pastebėjo, kad dabar daugiau vietos skiriama 5LA reikalams.

E. Mlkužlūtėi Įnešus, J. Mile r lute i parėmus, Pild. Taryba vienbalsiai 
priėmė redakcinės komisijos pranešimus su užgyrimu.

11. Prezidentas P. P. Dargis perstatė Lietuvos generalinį konsulą 
New Yorke Gerb. Anicetą Simutį tarti žodį apie palikimų padėtį Lietuvoje ir 
atsakyti J kaikuriuos politinius bei teisinius klausimus. Gerb. generalinis 
konsulas A. Simutis davė vaizdų pranešimą apie Lietuvos padėtį tarptautinės 
teisės šviesoje. Po diskusijų, adv. S. Briedžiui Įnešus, A. Budreckiui 
parėmus, Pildomoji Taryba nutarė pavesti Prezidentui Dargiui, kaip ALTo 
centro valdybos vicepirmininkui, SLA vardu Įnešti Į ALTo centro valdybą 
pageidavimą, kad Altas imtųsi priemonių tikslingai painformuoti lietuvių 
visuomenę, kaip tinkamai paruošti testamentus, kurie liečia gimines 
Lietuvoje.

12. Prezidentas P. P. Dargis pakvietė SLA stovio, skundų ir apeliacijų 
komisijos pirmininką Antaną Diržįpareikšti komisijos nuomonę apie A. B. 
Tamkaus patelktą skundą. A. Diržys perskaitė komisijos nuomonę dėl A. B. 
Tamkaus skundo. Stovio, skundų ir apeliacijų komisija laiko A. B. Tamkaus 
skundą nepagrįstu.

Adv. S. Briedžiui Įnešus,, A. Chaplikui parėmus, SLA Pildomoji Taryba 
vienbalsiai priėmė Stovio, Skundų ir Apeliacijų Komisijos opiniją,ir pavedė 
sekretoriui pranešti A. B. Tamkui apie šitą nutarimą ir nuomonę.

13. SLA oficialios istorijos reikalu pateikė raportą SLA Prezidentas 
P. P, Dargis, pranešdamas, kad A. Budreckis ir A. Diržys laiku paruošė 
savo istorijos dalis, bet kad J. Petrėnuipasitraukius iš redaktoriaus pareigų 
ir iš SLA tarnybos, jo dalis - pati seniausioji - buvo pavesta Jonui Valaičiui 
parašyti iki 1972 m. pabaigos. Taip pat aktuarui buvo duota žinoti, kad 
ir 1971 metams būtų asignuota $4,000 oficialios istorijos leidimui. J. 
Valaitis pranešė, kad laike trijų mėnesių Jau yra surinkęs pagrindinę istorinę 
medžiagą savo daliai. A. Chaplikui Įnešus, dr. S. Biežiui parėmus, S. L. A. 
istorijos komisijos raportas buvo priimtas.

14. Prezidentas P. P. Dargis uždarė Pildomosios Tarybos antrąją sesiją 
5 vai. 30 min. vakare ir pranešė, kad trečioji sesija Įvyks 1972 m., balandžio 
8 d., 10 vai. ryto toje pačioje vietoje.

Jis padėkojo redakcinei komisijai ir ypač Lietuvos generaliniam konsului 
už aktyvų dalyvavimą Pildomosios Tarybos suvažiavimo sesijoje. Baigdamas 
jis pakvietė Pild. Tarybos narius ir redaktorius dalyvauti vakarienei, kuri 
buvo suruošta tą vakarą pagerbti gen. konsulą A. Simutį ryšium su jo 
jurisdikcijos išplėtimu apimti visų JAV teritoriją.

Trečioji sesija
15 Prezidentas P. P. Dargis atidarė SLA Pild. Tarybos trečiąją sesiją 

1972 m., balandžio 8 d., 10 vai. ryto SLA centro patalpose, New Yorke.
16. Sekretoriui A. Budreckiui atlikus vardošaukį, paaiškėjo, kad visi Pild. 

Tarybos nariai dalyvauja sesijoje ir sudaro kvorumą;
17. Iždininkė E. Mikužiūtė pateikė savo raportą raštu.

IŽDININKĖS RAPORTAS
Sis raportas kurį išduosiu Pildomajai Tarybai yra metinis raportas, 

apimantis 1971 metų skaitlines ir atliktus darbus. Kadangi sekretorius 
išduoda smulkmenišką raportą taip, kaip pateikta valstijoms, tai šis raportas 
yra tik santraukos formoj. Reikalui esant, galėsiu atsakyti 1 visus finansinius 
klausimus smulkmeniškai. Be kitų atsakomybių, iždininkės žinioje yra 
investmentai, būtent bonai, morgičlai ir pinigai bankuose. Sis raportas
susidaro iš trijų dalių. Raportas seka:

MORGlClAI
Išduotos Paskolos:

1970 m., gruodžio 31 d. paskolų balansas $54,400.00
1971 metų numokėtos paskolos ....... 6,440.00
1971 m., gruodžio 31 d. paskolų balansas $47,960.00

K ‘ .

Nuošimčiai:
1971 metų nuošimčių gauta iš paskolų $2,296.27

Kur paskolos duotos: ’
Valstija 

Indiana 
Massachusetts 
New York 
Ohio 
Pennsylvania

Viso

Paskolų skaičius
1
I
4
1
5

12

Paskolų balansas
$ 7,200.00

1,000.00
15,650.00
12,330.00

- 11,780.00
$47,960.00

šiais metais nebuvo atmokėtų morglčių.

Morglčlų skolininkai, apart vieno, moka dalį sumos Ir apmoka nuošimčius 
reguliariai laiku pagal sutartis. Kai kurios paskolos jau liko ganėtinai 
smulkios. Morglčių paskolom reikalinga nuolatiniai prižiūrėti ne tik sumų 
sumokėjimus bet Ir apdraudas ir taksų sumokėjimus.

Iždininkė metų pabaigoje suteikia Centro raštinei smulkmenišką raportą 
rodantį stovį ir t. t. visų morglčių paskolų, kas ir buvo padaryta ir 1971
metams.

1971 metais

Paskirstymai 
Governments 
Special Revenue 
Railroads 
Industrials 
Public Utilities

Total

BONAI

Par Value 
$ 701,000 

75,000 
364,000 
349,000 

$2,122,000 
$3,611,000

Nuošimčiai - 1971 m.
$ 25,400.00

3,524.00
10,132.50
15,223.84
89,301.72

$143,582.06
(PABAIGA SEKANČIOJE TĖVYNĖS LAIDOJE)

TĖVYNE, 1972 m. birželio (June) 9 d.



SVEIKATOS SKYRIUS
ŠĮ SKYRIŲ VEDA SVEIKATOS KOMISIJA:

Dr. Petras Zalatoris Dr. A. Gussen

Žmogaus kūno vidinis apnuodijimas
Rašo DR. A. J. GUSSENAS

»»
Žmogaus- kūnas yra pati 

didžiausia laboratorija, kur 
nuolat pasikartoja visokių 
cheminių persikeitimų,vyksta 
medžiagų kaitos veiksmų, 
kol maisto dalys susi skaldo 
į mažus gabalėlius, veikiant 
skirtingiems vidurių syvams, 
ir iš tų ištirpintų maisto da
lelių susiformuoja ląstelių 
protoplazma ir kur vėliau iš 
įvairių medžiagų pasigamina 
energijos ir šilumos.

Trys pagrindinės maisto 
rūšys, proteidai, anglavan- 
džiai ir riebalai teigia mūsų 
kūnui žaliosios medžiagos, 
kurią jo mašinerija perdirba, 
gauna reikiamų produktų kie
kį. Bene tik bus stambiausias 
veiksnys, kuris daug įtakos į 
medžiagų kaitą turi, yra ne
tinkamas, sukoneveikto mais
to dalių į krūvą maišymas. 
Kai toks maistas "per ilgai 
skrandyje būna, pradeda rūg
ti, pūti ir gamina nuodingas 
rūgštis, kurios per žarnų 
sieneles susigeria ir gadina 
visų organų gaivumą, o kartu 
nusilpnina ir visas ląsteles. 
Prastai sumalti proteidai žar
nose pagamina kartais dar ir 
nuodingesnių rūkščių, kurios 
irgi įsibriauna j kraują ir vi
duriuose sukelia įvairias li
gas: Todėl būtina žinoti, kad 
nuo valgymo, nuo jo sumali- 
mo laipsnio gana daug pri
klauso.

O kur gi dar sugedę, api
puvę, visaip konservuoti ir 
apnuodyti valgiai? Kur gi dar 
tas beprasmis valgių kepini- 
mas, keptuvėj spirginimas 
dar pridedant visokių prie
skonių, kad tik gomuriui būtų 
skaniau ir daugiau sujaudintų 
liežuvio galą. Bet visai ne
kreipiama dėmesio į vargšą 
skrandį, ką jis turės daryti

su tokia "aukštai aukštai ci
vilizuota" mašaliene - "pa- 
trova".

Tiesa, kad nūdien bakteri
joms naikinti, limpamoms li
goms sumažinti yra toli pa
žengta, ypač bėgyje paskuti
nių kelių dešimtmečių laiko
tarpiu. Bet labai daug pa
žengta atgal maisto kone
veikimo srityje.

Nūdien didžiuojamės, kad 
cholera, mal arija, raupai, 
geltonasis drugys ir kitos 
baisios ligos, kurios net išti
sus kaimus, miestelius iš
plaudavo, tapo gerai sukon
troliuoti, bet tuo pačiu mo
mentu ašaras liejame, sie
lojamės, kad vėžio ir kitų 
piktųjų ligų kasmet daugėja, 
kad cukraligė vis daugiau aukų 
pasiima, kad Širdies ligos 
virto lyg kokia apidemija, 
kad reumatas, arthritas, 
sklerozė, tulžies, inkstų, 
pūslės akmenys vis labiau 
žmones kankina.

Reikia-^pasakyti, kad su 
kiekvienu auštančiu rytu vis 
nauji ir nauji tūkstančiai žmo
nių pasiduoda didėjančiai chi - 
rurgo pelio galybei. Kiti 
tūkstančių tūkstančiai vargšų 
kenčia ir net skausmuose kan
kinsi belaukdami, kad giltinė 
greičiau pakirstų jų jau nuka
muotą gyvybę ir tuo padarytų 
jų kančioms galą!

at nebūtų daug sveikiau, 
jei mes daugiau susikauptume 
ir rimčiau pagalvotume apie 
savo mitybos gerąsias ir blo
gąsias pusės? O nuėję j 
maisto krautuvę - pirktame 
ne skardinėse sudėtą maistą, 
bet daugiau natūralų, augme- 
nines kilties. Tuomet būtume 
sveikėsni ir linksmesni gy
venti šioje ašarų pakalnėje!

LITO KELIONIŲ BIURAS
( patarnaus vykstantiefns i: >
( SLA SEIMĄ-JAUNIMO KONGRESĄ-TAUTINIU ŠOKIU ŠVENTI )

EKSKURSIJOS 1 LIETUVĄ j 
i Liepos 15 — rugpjūčio 1 Rugsėjo 9 — rugsėjo 29 {
? $890.00. Lankoma Vilnius, $910.00. Lankoma Vilnius, )
f Kaunas. Trakai. Amsterdamas Trakai, Kaunas, Druskininkai >
( Ir Kopenhaga. ir Roma. ,

> Litas Travel Service
? 87-18 Lefferts Blvd. \
į Richmond HIM, N. Y. 11418 Į
J Tel. (212) 846-1850 )
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PIRMAS IR GERIAUSIAS LIETUVIŲ DIENRAŠTIS AMERIKOJE

NAUJIENOS ruri savo korespondentus kiekvienoje didesnėje 
Amerikos lietuviu kolonijoje ir įvairiose Eutopos bei Pietų 
Amerikos valstybėse.

NAUJIENŲ prenumerata yra tokia: Chicagoje ir priemiesčiuose 
metams - $22 pusei metą - $12, trims mėnesiams - $7, vienam 
mėnesiui $3. Kitose JA V vietose metams - $20, pusei metą - $11, 
trims mėnesiams - $6, vienam mėnesiui - $3, Užsieniuose me
tams - $23, pusei metą - $13, vienam mėnesiui $3.

NAUJIENAS gausite, jei pasiusite čekį, arba Money order 
tokiu adresu:

1739 S. HALSTED STREET, CHICAGO. ILL. 60608

KELEIVIS
llll TNAVH I k UIMl'AMAN WECK! Y

Aišku, esate girdėję, kad tai laikraštis, kuris jau eina 66 
metus. Jį vieni giria, kiti peikia, bet visi jį mėgsta skaityti.

įveleivis duoda ir teisiniu patarimu, jame rasite gražią ap
sakymu bei eilėraščiu. Jis turi ir moterų skyrių.

PRENUMERATA: - METAMS - $7.00.

Užsisakykite KELEIVIO 1972 metu, kalendorių,. Jo kaina $1.50.

KELEIVIS 
636 Eaat Broadway 

South Boston, Mats. 02127

PETKUS
TtVAS R SŪNUS

MARQUETTE FUNERAL HOME 
vii/ 2533 *’ 71st STREKT- CHICAGO, fit.

J. V* Tėtei.: GRoovehlll 6-2345-A
ŽM* 1410 SO. 50lh AVENUE, CICERO, ILL.

J Tėtei.: TOwnh.ll 3-2108-*
I TRYS MODERNIŠKOS KOPLYČIOS
I AIKATf. AUTOMOBILIAMS PASTATYTI



Apie dainininkę iš 
Alaskos SLA Seime
“Tėvynėje” paskelbta, kad SLA 

seime, Miami, Floridoje, meninę 
programą atliks dainininkė J. Jur- 
gėlaitė. Tai Elena Aldona Jurgė- 
laitė, porą metų gyvenusi Miami, 
vėliau išsikėlusi i Aliaską suvyru 
Steponu Mangiu, jūrą leitenantu, 
anksčiau plaukiojusiu okeanografi- 
niu laivu “Discoverer”.

Šia proga norėčiau pasidalinti 
su “Tėvynės” skaitytojais keletu 
Įspūdžių apie jaunąją dainininkę. 
Ją teko pirmą kartą girdėti dai
nuojant lietuviškai viešame pasi
rodyme Washingtone, vienos Vasa
rio 16 šventės minėjime, kai ji 
buvo bebaigianti muzikos studijas 
Maryland universitete. Keletą 
kartų ją matėme per NBC spalvo
tos televizijos tinklą su Maryland 
Universiteto Madrigals grupe, pa
sirodymuose Washington© apylin
kėse ir prie Taikos Eglės. Tą 
vasario 16-tą baigus jai lietuviškų 
dainų rinkinį anglišku “Tėve 
Mūsų” norėjau dainininkę pa
sveikinti ir pasikalbėti, bet jos ne
paleido tos dienos garbės svečiais, 
Senato kapelionas a. a. Rev. Fred
erick Harris. Jis jaunąją daini
ninkę prašė būtinai kitos dienos 
rytą būti Senate, kai jis pristaty- 
siąs lietuvį kunigą kalbėti maldą, 
atidarant senato posėdį, prieš se
natorių kalbas apie Lietuvą. Jis 
būtinai prašė būti apsirengusia tuo 
pačiu tautiniu rūbu kaip to kon
certo metu. Teko vėliau sužinoti, 
kad senatoriams pradėjus kalbėti 
apie Lietuvą, kapelionas Harris iš
kvietė Eleną Jurgėlaitę iš galeri
jos ir pravedė per senato salę i 
už jos esantį viceprezidento kabi
netą, kur ją pristatė viceprezi
dentui Humphrey ir kitiems. Po 
fotografijų ji buvo pakviesta pie
tums su svečių grupe.

Baigusi universitetą Elena Jur
ge la lt ė ištekėjo už Maryland Mad
rigals grupės dainininko, jūrų ka
rininko Stepono Mangio. Keletą 
kartų Ji solo ir su grupe dainavo 
Baltuosiuose Rūmuose priimant 
Peru valstybės prezidentą ir Va
karų Vokietijos kanclerį Ehrhartą.

Dar vienas epizodas rodo, kaip 
kartais daina ir tautinis rūbas gali 
pasitarnauti tėvų žemės reikalui ir 
garbei. Vykdama j Pasaulinę Pa
rodą New Yorke J Lietuvių Dieną, 
Jurgėlaltė vežesi ir tautinius rū
bus. Mot i na i bandant atkalbėti, kad 
tuo metu New Yorke bus labai 
karšta, o jai nereikės žygiuoti, 
jaunuolė atsakė, kad jai gal reikė
sią rengėjams kuo nors pagelbėti, 
ir atsikreipusi j motiną, pareiškė: 
“o be to, Mama, Tu juk pati pasa
kojai, kad tuos pat rūbus vilkėjai 
per praeitą pasaulinę parodą, prieš 
25 metus. . . ” Kai ilgas ir gra
žus straipsnis kitą rytą pasirodė 
“New York Times” skiltyse apie 
tą 18,000 žiūrovų sutraukusią Lie
tuvių Dieną Parodoje, jame kaip 
tik buvo pabrėžtas faktas apie tą 
ketvirtį šimtmečio išsaugotą rūbą, 
lietuvaičių jprotį siekti, kad kiek
vienas rūbas būtų skirtingas ir 
savitas, kad įvairios Lietuvos sri
tys turi skirtingų spalvų derinius 
ir raštus. Korespondento atsitik-

STASYS SANTVARAS - poetas, 
dramaturgas, laikraštininkas ir 
veiklus visuomenininkas Boston, 
Mass, gegužės 27 d. pasiekė 70 
metų amžiaus. Visuomenė tą dieną 
suruošė pagerbimo vakarą Bostono 
Tautiniuose Namuose, kur poetas 
Henrikas Nagys kalbėjo apie San
tvarą kaip kūrėją, o dramos akto
riai Jonas Kelečius ir Stasė Kie- 
laitė-Kelečiuvienė skaitė ir dekla
mavo atskirus S. Santvaro lyrikos 
kūrinius. Po akademinio akto sekė 
banketas, kurio metu už sukaktuvi
ninko sveikatą buvo pakeltas toas- 
tas ir sugiedotas jam linkėjimas - 
“ilgiausių metų, ilgiausių!’ At
plaukė daug sveikinimų ir iš kitur 
- telegramomis ir laiškais. Pro
gramą vedė poetąs-satyrikas-ju
moristas Antanas Gustaitis. A. D.

Visiems SLA 57-to Seimo atstovams
Jūsų kuopos išduoti mandatai buvo SLA centro Įtraukti į ofi

cialųjį delegatų sąrašą. Šiomis dienomis Jums siunčiame SLA 
57-to Seimo Darbų Knygą, kurioje telpa visų SLA Pildomosios 
Tarybos narių bei Seimo pastovių komisijų raportai. Pagal kon
stituciją, atliktus darbus Seimas ; ratifikuoja ir priima rapor
tus. Patartina su savim atsivežti Seimo Darbų Knygos egzem
pliorių.

Kadangi netrukus po mūsų seimo įvyks Demokratų partijos 
konvencija Miami Beach, Floridoje, patariame Jums kuo grei
čiausiai užsakyti lėktuvo bilietus ir padaryti viešbučio rezerva
cijas. Mat, daugelis konvencijos dalyvių atvyks į Floridą anks
čiau, užims lėktuvus ir viešbučius.

Pagal įprastą SLA tradiciją prašome Jūsų atvežti į Seimą 
kuopos paskirtas aukas Moksleivių ar Našlių-Našlaičių fondams 
arba SLA Tautinei Fondacijai.

Taip pat norime pagerbti savo veteranus. Malonėkite at
siųsti į SLA Centrą sąrašą kuopos senų veikėjų, kurie per dau
gelį veiklos metų užsipelnė Susivienijimo pagarbos ir pažymėji
mo. Seimo metu, jiems dalyvaujant, norime įteikti auksinius 
ženkliukus.

Geriausia dovana, kurią galit skirti Susivienijimui 85 metų 
sukakties proga, yra nauji nariai. Malonėkite pasinaudoti SLA 
85 metų sukakties vajaus lengvatomis ir įrašyti bent po vieną 
naują narį dar prieš seimą.

Iki malonaus pasimatymo Miami Beach, Floridoje 1972 m. 
birželio 26 d.! ! !

ALGIRDAS BUDRECKIS
SLA SEKRETORIUS

SLA Kuopose Finansų Sekretorius - 
labai svarbus asmuo

-Euphrozine Mikužiūtė dalyvavo 
US Trademark sąjungos metiniame 
atstovų suvažiavime, Miami 
Beach, Florida. Ji atstovavo C PC 
International bendrovę. Dalyvaus 
Susivienijimo Lietuvių Amerikoje 
(S. L. A.) seime birželio 26-30 d. 
tame pat mieste.

St. Catherines, Ont.
JONINĖS įvyks Community 

Center Hall, Park Ave., Merriton, 
Ont. birželio 24 d. 6 vai. vakare^ 
Salė bus atidaryta 2 vai. p. p. Vei^ 
bufetas ir loterija.

Salė, galinti sutalpinti apie 1,000 
žmonių, gerai žinoma ne tik kana
diečiams, bet ir amerikiečiams, 
kuriems teko čia būti net iš toli
mesnių kolonijų kaip Chicago, New 
York, Rochester ir kt. Ta proga, 
norėtųsi priminti, kad mūsų tauti
nių šokių Šokėjų grupė “Nemu
nas” šią vasarą vyksta i Chicagą 
į IV-ją tautinių šokių šventę (ir 
beveik visi yra skautai), tai savo 
atvykimu prisidėsite kelionės iš
laidoms padengti.

Kad Joninės nebūtų nuobodžios, 
kalbėtojų daug nebus: atidarymas, 
skautų vietininko Ed. Gudaičio žo
dis, Jonų pagerbimas prisegant po 
rožę, ir po to prasidės programa. 
Tad kviečiame visus iš Amerikos 
ir Kanados artimesnių ir tolimes
nių apylinkių atsilankyti, o rengėjai 
stengsis, kad atvykę svečiai ne
nuobodžiautų. p. POLGRIMAS

K-to ąekr.

tinai sueita Elena buvo pagrindinis 
jo žinių šaltinis.

Elena Jurgėlaitę yra istoriko Dr. 
Kosto Jurgėlos, “Amerikos Bal
so” Lietuviškosios Tarnybos šefo 
ir Elenos Cepinskaitės duktė. Ji 
neseniai su šeima persikėlė J 
Boulder, Colorado. DELEGATAS

(PABAIGA IŠ 2 PUSL.)
92-ron kuopon, kur daugelį metų sekretoriavęs J. Barškietis dėl sveika
tos sunegalavimų pareiškė norįs nuo finansų seKretoriaus pareigų atsi
sakyti. Courtney vietovė yra 25 mylių atstume nuo mano gyvenamojo 
Pittsburgh’o, tad norėdamas apsilankyti į tą vietą pranešiau iš anksto 
per savo vedamą lietuviškos valandėlės radio Pittsburgh’©, ir po savaitės 
buvau ten.

Si apylinkė kadaise buvo lietuvių tirštai gyvenama, nes tai anglies 
kasyklų vietovė, kur mūsų broliai kasdami anglis pelnėsi dolerį pragy
venimui. Šiandien tos kasyklos užsidariusios, lietuviai išsiskirstę, čia 
likusių bėra tik saujelė, tad ir pasirinkimo lyg visai nėra. Su prižadais 
pagelbėti iš Centro, teko kalbinti ir pavyko prikalbinti mieląjį brolį J. 
Barškietį pasilikti finansų sekretoriaus pareigose, kurioms tenka tik 
apie 10 narių.”

Prez. P. Dargis, norėdamas duoti kiek galima pilnesį sipratimą, dar 
grįžo prie Rytų Pennsylvanljos kuopų padėties. Jis sako: “Pennsyl- 
vanijos kai kurioms kuopoms tikrai grėsė pavojus išnykt. Tačiau ten 
esančių gerų SLA veikėjų pagalba tą pavojų teko pašalinti. Reikia būti 
dėkingais mielai Nellie Bayoras (Bajorienei), geriesiems Stanisloval- 
tienei ir Paulauskui už jų šaunų kooperavimą, jiems patiems apsiimant 
sekretoriauti net keliose kuopose, o kitoms kuopoms surandant naujus 
sekretorius.

Prezidentas kreipė dėmesį ir į kitą kryptį. Jis sako: “Nemažai 
darbuojasi SLA nepailstantis veikėjas Mikas Klimas, einąs pareigas 
dviejose kuopose ir būdamas organizatorius. Labai ištikimai keliose 
kuopose sekretoriauja ir Milda Anesta Massachusetts valstijoje.”

Iš to tikrai matyti, kaip P. Taryboje yra skiriamas dėmesys Kuopose 
finansų sekretorių judėjimui.

Eidamas prie pabaigos, Prez. P. Dargis klausia: “Kas gi atsitiktų, 
jei mes daugelyje kuopų prarastume finansų sekretorius?” - Ir atsako:

- “Ogi, esantieji kuopose nariai Jungtus! J kitas kuopas, arba prasy
tus! tapt priklausomais SLA Centrui pavienio nario teisėmis, ir duokles 
siųstų f Centrą patys. Tokia eiga | kuopų nykimą vestų ir visą Susivie
nijimą į praradimą išskirtino statuso, kuris yra telkiamas tik fraterna- 
lėm organizacijom. Susivienijimas virstų vien biznio - Insurance 
kompanija.

Tai žinodami, turime deramai vertinti kuopų finansų sekretorius ir 
išvirtus jų vienam, tuoj ieškot kito. Reikia tikėtis, besiartinančiame 
Seime bus galima ties sekretorių klausimu sustot Ir paieškot šiems 
darbuotojams patogumų, kurie trauktų žmogų šią svarbią pareigą stro
piai atlikt.”

Čia Prezidentas sustojęs, paliepė dėt didelį tašką, o tuo pačiu mo
mentu nosine sausino Ir savo kaktą. Ir ne vien šiuo reikalu reikia pašilt. 
Susivienijimo Prezidentui reikėjo, reikia ir visada reiks sutikt svarbių, 
jautrių, dažnai ir neatidėtinų - visais atvejais varginančių klausimų, 
reikalų ir bėdų. Ir šiuo atveju paspaudžiant mūsų dešines, buvo gera 
proga palinkėt ištvermės ir sėkmės SLA gerovei dirbančiam dabarti
niam Prezidentui Povilui DargluL

ANT. DIRŽYS
TĖVYNĖ, 1972 m. birželio (June) 9 d.




